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Slovo starosty 
Voda ze Želivky  

Při zpáteční cestě z Jihlavy a Brtnice v pátek 5. září jsme spo-

lečně s manželkou a paní Janou Kuklovou odbočili z D 1, se 

záměrem poznat místo, odkud k nám do Tachlovic teče pitná 

voda. Je to vodní nádrž Švihov, vzniklá přehrazením údolí 

řeky Želivky. Projeli jsme krásnou přírodou Vysočiny a 

nejdříve jsme si prohlédli impozantní silniční most přes ná-

drž. Je nedaleko obce Bezděkov. Dále jsme popojeli k obci Ne-

směřice, jež se nachází přímo pod hrází ohromného vodáren-

ského vodního díla. Samotná hráz nás upoutala svou mohut-

ností, především výškou 58 m. Pomyšlení, že se vesnička Ne-

směřice krčí přímo pod hrází… Úzkou silnicí jsme vystoupali 

na úroveň hladiny vody a koruny hráze. Vše vzorně upravené, 

čisté a zabezpečené s péčí státního podniku Povodí Vltavy. 

Úpravna vody, malá vodní elektrárna a samotná koruna 

hráze jsou veřejnosti z bezpečnostních důvodů nepřístupné. 

Ale nedaleko je pro zvídavé návštěvníky vybudován Vodní 

dům, to jsme využili a udělali jsme dobře. Ve Vodním domě 

jsme se seznámili s historií vodní nádrže vybudované na nej-

čistší české řece Želivce. Bez pokrčení jsme prošli jedním vy-

staveným segmentem přivaděče vody do Prahy. Přivaděč má 

průměr 2,6 m a je dlouhý 51 km. Kromě technických zajíma-

vých informací, dostupných na internetu, nás především zau-

jala jedna věc a to, že při výstavbě nádrže musely být zato-

peny obce Švihov a Příseka a městečko Zahrádka s historií sa-

hající do 12 století. Občané ze zatopených obcí dostali ná-

hradní bydlení, ale více ztratili a to nejen z pohledu hmotného 

majetku. Ti lidé a mnozí z nich to pamatují, zakusili a utrpěli 

újmu a poškození. A tak snad mohu říci, že i díky nim máme v 

našich domovech dostatek kvalitní pitné vody. Na závěr pro-

hlídky jsme poděkovali slečnám na recepci a obohaceni jsme 

odjeli domů.      Ing. Vlastimil Semerád 

Tachlovická hrouda 

 
Dne 31. 8. 2019 se uskutečnil již 8. roč-
ník Tachlovické hroudy. Počasí letos 
opravdu přálo a i přes velké teplo, 
které panovalo, se sešla velká účast di-
váků a přijelo téměř 100 účastníků se 
svými historickými stroji. 
Návštěvníci viděli ruční sekání obilí, 
vázání snopů, sekání „hrsťovkou“, 
mlácení obilí v historických mlátič-
kách, sekání kombajny, orbu koňmi i 
historickými traktory. 

Nechyběly scénky z českých filmů a 
třešničkou na dortu byla scénka z 
filmu Vesničko má středisková, kdy 
přiletěl Štefan se svým čmelákem. 
Tento ročník se vydařil. Velké díky 
patří všem, kteří se podíleli jak fi-
nančně, tak pomocí při přípravách 
před akcí, během akce, tak i s úklidem 
po akci. Poděkování patří i farmě Mi-
chálek, která opět poskytla polnosti 
pro tuto akci. 

Veterán traktor Tachlovice 
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Zprávy za školy a školky

Slavnostní zahájení školního roku se uskuteč-

nilo v pondělí 2. 9. 2019 v krčku naší ZŠ a MŠ. 

Přivítali jsme 9 nových školáků. Škola má v le-

tošním roce 2019/2020 5 tříd: 1. třída Mgr. 

Lenka Galertová, 2. třída Dana Kolková, 3. 

třída Bc. Marie Štorková, 4. třída Mgr. Milena 

Brychtová, 5. třída Mgr. Miroslava Janíková. 

AJ a dobírání hodin Mgr. Šárka Jindrová. Ve 

školní družině vychovatelka Bc. Marie Štor-

ková a 2. vychovatelka Petra Danišová. V naší 

škole jsou zapsaní žáci, kteří plní povinnou 

docházku doma – individuální vzdělávání 

(IV). Celkem máme zapsáno 68 žáků + 28 na 

individuálním vzdělávání. V mateřské škole 

je přihlášeno 46 dětí předškolního věku. 

Předškoláky, třídu Motýlků,  učí vedoucí uči-

telka Dis. Hana Hejlová spolu s paní učitelkou 

Eliškou Hrdličkovou. Ve třídě Berušek je paní 

učitelka Mgr. Markéta Huková a Miroslava 

Roztočilová. Celoroční téma pro tento školní 

rok je Tajemství kostela. Každý měsíc se za-

měříme na nové poznatky, např. historie kos-

tela v Tachlovicích, příběh velkovévodkyně 

Toskánské, dobové oblečení, kde leží Toskán-

sko atd. Čeká nás cvičení v přírodě, školní 

akademie, divadelní představení, besedy, 

škola plná Mikulášů a čertů a plno dalších a 

dalších akcí, na které se moc těšíme. Perso-

nální obsazení zůstává ve škole stejné. Paní 

školnice je Petra Danišová, ve školní jídelně 

vedoucí kuchařka Eva Malečková, pomocná 

kuchařka a uklízečka Lucie Jandová. Hospo-

dářka paní Pavlína Kapalínová. V srpnu se 

s námi rozloučila školnice v MŠ paní Iva Haš-

ková, které velmi děkuji za perfektně odvede-

nou práci. Na její místo nastupuje paní Lucie 

Kozlíková, které přeji hodně úspěchů a aby se 

jí u nás líbilo. Všem kolegyním přeji pevné 

zdraví, štěstí a trpělivosti se svěřenými dětmi. 

Přeji všem, aby se jim u nás líbilo a odnášeli si 

uspokojení ze své práce. Také rodičům přeji 

pevné nervy, žákům samé jedničky a hodné, 

milé a příjemné paní učitelky. 

Školní rok 2019/2020 pět tříd

1. třída Mgr. Lenka Galertová, 9 žáků, 

2. třída Dana Kolková, 14 žáků, 
3. třída Bc. Marie Štorková, 16 žáků, 
4. třída Mgr. Milena Brychtová, 15 žáků, 
5. třída Mgr. Miroslava Janíková, 14 žáků, 
AJ a dobírání hodin Mgr. Šárka Jindrová. Ve 
školní družině vychovatelka Bc. Marie Štor-
ková a 2. vychovatelka Petra Danišová. 
V naší škole jsou zapsaní žáci, kteří plní po-
vinnou docházku doma – individuální vzdě-
lávání (IV). Celkem máme zapsáno 68 žáků + 

28 na individuálním vzdělávání.  

V mateřské škole je přihlášeno 46 dětí před-

školního věku. Předškoláky, třídu Motýlků,  
učí vedoucí učitelka Dis. Hana Hejlová spolu 
s paní učitelkou Eliškou Hrdličkovou. Ve 
třídě Berušek je paní učitelka Mgr. Markéta 
Huková a Miroslava Roztočilová.  
Ve školní jídelně vedoucí kuchařka Eva Ma-
lečková, pomocná kuchařka a uklízečka Lu-
cie Jandová. Hospodářka paní Pavlína Kapalí-
nová. V srpnu se s námi rozloučila školnice 
v MŠ paní Iva Hašková, na její místo nastu-

puje paní Lucie Kozlíková. 
Mgr. Lenka Galertová
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Zprávy z TOPASU

V průběhu prázdnin jsme si všichni odpočinuli a 

do konce roku připravujeme již tradiční akce. 

První akcí podzimu bude 29. 9. 2019 od 15 h 

Drakiáda. Přijďte na pole na konci ulice Prů-

myslová,  přineste si vlastní draky, které vypus-

tíme. Jako loni i letos si opečeme brambory. 

Do kalendářů si můžete zapsat i další termíny 

ostatních společenských událostí, které jsme pro 

vás naplánovali: 

30. 10. Lampionový průvod obcí 

1. 12. Rozsvěcení vánočního stromu – máme 

prosbu, pokud někdo plánuje poražení jehlična-

tého stromu, který by mohl zdobit naši vesnici, 

prosíme, ozvěte se nám, rádi vám pomůžeme 

s jeho pokácením a následným převozem na ná-

ves. 

8. 12. Adventní koncert v kostele sv. Jakuba 

Většího 

Těšíme se na vás! 

Váš TOPAS

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Podzim 

Ohlásil se podzim a s ním i přetáčení ho-

din z letního času na zimní. Takže si 

v neděli 27. října přispíme o hodinku 

déle. Ale změna času ještě neplatí na so-

botu 26. října. To se my, příznivci mu-

ziky sejdeme zase ve 14 hod. v Mateřské 

školce v Tachlovicích, abychom si po-

slechli pana Jiřího Škváru a s ním si s ra-

dostí zazpívali. 

Proveďte si zápis do kalendáře: JIŘÍ 

ŠKVÁRA, sobota 26.řijna 2019, ve 14 

hod. v MŠ. 

Pozvání rozšiřte mezi sousedy a přátelé.      

Na viděnou a na slyšenou! AT 
 

Tachlovice 

Tachlovice jsou hezká vesnička 

a náš kostelík to je krásná pís-

nička.  

Tady jsem se narodila jako malá 

holčička 

do školky a školy zde chodívala 

a rodičům radost dělávala.  

Jak léta utíkala  

tu vesničku více a více milovala 

a miluju.    Díky Tachlovice. 
Věnování pro tátu Josefa Klemperu, 

Lenka 

 

Josef Klempera, tachlovický rodák, 

spisovatel. 

*30. srpna 1926, + 19. července 2011 
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Skautské ohlédnutí za prázdninami

Letošní léto pro nás bylo aktivnější než ob-

vykle. 20. července jsme se vpravili na zříce-

ninu hradu Radeč (dnes jen výrazná skála). Šli 

jsme z Mýta přes Radeč do Kařezu a byla to 

jedna z našich nejdelších výprav, protože 

jsme měli v nohách přes 19 kilometrů. O dva 

týdny později, tedy začátkem srpna, jsme 

uspořádali dvoudenní výpravu, kterou pořá-

dáme se spaním pod širákem už tradičně 

vždy před táborem. Cílem byly tentokrát 

hrady Točník a Žebrák. Točník jsme si libo-

volně prošli, přečkali jsme tam bouřku a pak 

jsme navštívili Žebrák. Do večera jsme hráli 

hry. Počasí se umoudřilo, předpověď to po-

tvrzovala, tak jsme přespali právě na hradě 

Žebrák na podlaze Starého paláce. Byl to neu-

věřitelně dobrodružný zážitek – například 

naším budíčkem byl horkovzdušný balón, 

který klesl až těsně nad nás, aby se podíval, co 

nebo kdo tam leží. Druhý den jsme se jeli po-

dívat na Tetínský vodopád a hradiště Tetín. 

Celkem jsme ušli kolem 35 kilometrů. Naší 

neodmyslitelnou součástí léta je pak samo-

zřejmě tábor, který se konal v termínu 17.–

31. srpna. Téma tábora byl letos Madagascar 

(podle filmu), 

což si užily jak 

děti, tak i ve-

doucí vzhle-

dem k množ-

ství dokona-

lých hlášek. 

Jeli jsme již po 

druhé na tábo-

řiště ke Ští-

lečku u Sedl-

čan, které nám 

pronajímá 

skautské stře-

disko z Votic. 

Zúčastnilo se celkem 17 dětí, tedy téměř celý 

oddíl, a celkem 8 vedoucích (Kája, Tom, 

Makro, Kačí, Elí, Niki, Tomáš a Tonička). Ve-

liká sláva byl Slibový oheň, celkem 11 dětí 

úspěšně složilo Slib: máme 5 nových skautů a 

skautek a 6 nových světlušek a vlčat. Na tá-

boře mimo program etapovky děti zlepšovaly 

svoje schopnosti a dovednosti v oblasti va-

ření na ohni, rozdělávání ohňů, zdravovědy, 

orientace, spolupráce odvahy a podobně. Bě-

hem tábora se mimo jiné konala výprava na 

Vrškamýk nebo se k nám přijeli ukázat hasiči 

ze Sedlčan. Příští tábor plánujeme opět tady, 

termín bude teprve upřesněn. Schůzky nám 

začínají od října opět na OÚ, tentokrát už roz-

děleně. Světlušky a vlčata je budou mít v ob-

vyklé době v pátek 16:00 – 17:30 pod vedení 

Kačí. Skautky a skauty povede Elí pravděpo-

dobně středy navečer (bude upřesněno). 

První oddílovou výpravu plánujeme o ví-

kendu 5.–6. října na střediskovou chatu v Ra-

čicích nad Berounkou. Když počasí dovolí, 16. 

listopadu nás pak čeká středisková drakiáda. 

Tak vzhůru novým zážitkům! 

Tonička Razáková 
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Podzim s Jiřím Škvárou 
Ohlásil se podzim a s ním i přetáčení hodin 
z letního času na zimní. Takže si v neděli 27. 
října přispíme o hodinku déle. Ale změna času 
ještě neplatí na sobotu 26. října. To se my, 
příznivci muziky sejdeme zase ve 14 hod. 
v Mateřské školce v Tachlovicích, abychom si 
poslechli pana Jiřího Škváru a s ním si s ra-
dostí zazpívali. 
Proveďte si zápis do kalendáře: JIŘÍ ŠKVÁRA, 
sobota 26. října 2019, ve 14 hod. v MŠ. 

Pozvání rozšiřte mezi sousedy a přátelé.  
Na viděnou a na slyšenou!    AT 

 
Cvičení žen v Tachlovicích 

Chcete si zacvičit, posílit svaly, protáhnout se 
anebo vám jde jen o to, aby vás nebolela záda 
či hlava?  
Scházíme se každé pondělí od 19 hodin a v 
tomto školním roce začínáme cvičit od 9. září.  
Přijďte mezi nás do tělocvičny ZŠ v Tachlo-
vicích.  

Cvičíme s různými pomůckami, aby bylo cvi-
čení pestré.  
Podle věku je možné si zvolit vlastní tempo.  
Cvičení probíhá pod záštitou Sokola a 
všechny, které mají chuť to zkusit, srdečně 
zveme. 

Sokol Tachlovice 
 

Stavba altánku a hřiště na pé-
tanque pod bývalým statkem 

Tato aktivita vznikla, protože mne a další sou-

sedy a spoluobčany oslovila myšlenka propa-
govaná nadací VIA. Ta v programu Živá ko-
munita nadace podporuje lidi, kteří chtějí mě-
nit místo, kde žijí, k lepšímu. Myšlenka vybu-
dování místa pro venkovní setkávání v Tach-
lovicích zaujala i vedení obce a stejně tak i zá-
stupce nadace VIA. Po přidělení prostředků 
nadací i obcí na realizaci záměrů mohla začít 
anketa. Na základě výsledků ankety bylo roz-
hodnuto o umístění altánku a hřiště na pé-
tanque v centru obce pod bývalým statkem. 

Pro tuto variantu bylo 147 hlasujících a alter-
nativa u bývalého koupaliště získala 46 hlasů. 

Domnívám se, že nejen mne potěšil zájem ob-
čanů zúčastnit se ankety ohledně umístění al-
tánku a i celého místa setkávání. Plánovaný 
harmonogram výstavby by měl být zhruba ta-
kovýto: 
 Září – příprava pozemku 
 Říjen – výstavba altánku 
 Říjen – vybudování hřiště na pétanque 
 Listopad vytvoření ohniště  
Do budoucna by toto místo mohlo být na zá-
kladě zájmu občanů dále rozvíjeno a doplňo-

váno o další herní nebo cvičební prvky tak, 
abychom se zde rádi potkávali a mohli spo-
lečně strávit nějaký čas sportem nebo jen 
prostým setkáním. Pokud máte zájem se jak-
koli této aktivity zúčastnit a přispět ať už fi-
nančně nebo konkrétní pomocí s budování al-
tánku a hřiště na pétanque nebo rozšíření to-
hoto místa o další aktivity nebo prvky, tak 
mne neváhejte kontaktovat na email: sobot-
kajan@centrum.cz. 
 

Karlštejnská ulice 
Když jsme chodili do Základní školy v Tachlo-
vicích, tak nejkrásnější letopočet k zapamato-
vání byl: jedna, dvě, tři, čtyři, tedy 1234, což 
znamenalo, že „první písemná zpráva o Tach-
lovicích je z roku 1234. Toho data 14. čer-
vence 1234 je totiž jmenován Gebhard 
z Tachlovic (J. Klempera, Tachlovice 2006). 
Spočítáme-li to k dnešnímu datu, je to 785 let. 
Za tu dlouhou dobu se Tachlovice rozrostly a 
rozšířily, a protože jsou v blízkosti Karlštejna, 

tak hlavní ulice v obci se jmenuje od roku 
2001 Karlštejnská  – od Nučic až k rozcestí na 
Chýnice a Kuchař. Také některé okolní obce 
mají ulici Karlštejnskou, nebo Karlovotýn-
skou. Ta naše se v nedávných letech a zvláště 
letos oblékla do nového hávu. Majitelé nemo-
vitostí obnovili, nebo vylepšili fasádu svých 
rodinných domků. Jejich nová barva svítí do 
ulice nejen v horní části obce, ale i v dolní. Po 
stavebním úklidu se vylepšily i chodníky a 
okolí. A proto, kdo směřuje ke Karlštejnu, 

projíždí hezkou hlavní tachlovickou ulicí. 
AT

mailto:sobotkajan@centrum.cz
mailto:sobotkajan@centrum.cz
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Usnesení přijatá na zasedání zastupitelstva obce Tachlovice,  
konaném 5. září 2019

Usnesení č. 1 
Zastupitelstvo obce Tachlovice schválilo pro-
gram zasedání. 
Usnesení č. 2 
Zastupitelstvo obce schválilo, aby zapisova-
telem dnešního jednání byla paní zastupi-
telka Matějková, ověřovateli zápisu paní za-
stupitelka Jindřiška Žežulková a pan zastupi-

tel Ing. Dalibor Auf.  
Usnesení č. 3 

Zastupitelé pověřili pana starostu Semeráda 
podepsáním smlouvy, se společností Raeder 
& Falge s.r.o. poté, co jim budou předány pří-
lohy a po prostudování dají souhlas. 
Usnesení č. 4 
Zastupitelstvo obce Tachlovice schválilo pro-
dej radlice za osm tisíc Kč panu Miroslavu 
Kahounovi. 

Usnesení č. 5 
Předsedající dává hlasovat, a zastupitelstvo 
schválilo rozpočtové opatření č. 2/2019. 

 

Ze zprávy starosty a diskuse z veřejného zasedání zastupitelstva 
5. 9. 2019

* V letošním roce se předpokládá zahájení 
realizace navýšení kapacity čistírny od-
padních vod, zakázka za 4 mil. 348 tis. Kč. 
* Podél ulice Karlštejnská byly odstraněny 
nánosy a byly provedeny úpravy zane-

dbané souvislé zeleně a ochranných prvků 
podél komunikace.  
* Jsou dokončeny opravy povrchu ulice Oli-
vová, doplněna a dokončena je dlažba u 
ulice Toskánská pod kostelem sv. Jakuba 
Většího. 
* V letošním roce je v plánu obnova polní 
cesty z Tachlovic na Dobříč. Jedná se o ko-
munikaci pro pěší. Celková délka je cca jeden 
km, z toho dvě třetiny spadají do katastru 
obce Dobříč. Projekt, který vypracoval pan 

místostarosta Ing. Sovina počítá s odstraně-
ním porostu v rozsahu 5 m, šířka zpevnění 
1,5 m.  
* Za využití grantu z Nadace VIA Program 
Živá komunita a za finančního přispění obce 
Tachlovice je navrženo pořízení hřiště na 
hru pétanque s přiměřeným zázemím (al-
tánek, lavičky, odpadkový koš, případně 
místo na piknik). Podmínkou získání pří-
spěvku je umístění na pozemku obce, zapo-
jení spoluobčanů do přípravy i realizace a 

dokončení výstavby do června příštího roku. 
Byla vypsána anketa s vytipováním dvou 

možných lokalit. V anketě získala vítězná lo-
kalita v centru obce 170 hlasů, místo u býva-
lého koupaliště 62 hlasů. Pan starosta dopl-
nil finanční plnění nadace 66 tisíc Kč, obec se 
bude finančně podílet 85 tis Kč.  

* Údržba pohřebiště průběžně probíhá. Bo-
hužel v jižní části došlo k provalení obvo-
dové zdi, kterou obec opraví ještě v letošním 
roce. 
* Poděkování paní Žákové za práci v kni-
hovně, začne jí pomáhat paní Horáková. 
* Kontejner na kov se nachází se v ulici Oře-
chovka (u vrby v křížení s ulicí Olivovou). U 
kontejnerů, nenechávejte odpad, který se do 
popelnice nevejde na ulici.  
* Druhý místostarosta Mgr. Tomáš Hrbek 

zpracovává vyhlášku o stanovení pravidel 
pro pohyb psů na veřejném prostranství, 
poplatku za komunální odpad a vyhlášku 
stanovující pravidla pro pálení ohňů. Vy-
hláška pro pohyb psů bude doplněna map-
kou s vyznačením hranic s povinností mít 
psa na vodítku a s vymezením prostorů, kam 
bude přístup zakázán s výjimkou psů uvede-
ných ve vyhlášce. Prostor pro volné pobíhání 
psů není stanoven, obec nevlastní vhodný 
pozemek. Pan zastupitel Hrbek vyzval pří-

tomné, aby své náměty ohledně vyhlášky pro 
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pohyb psů a exhalací posílali na jeho e-mail: 
hrbek@tachlovice.cz.  
* Zastupitelka Vaněčková si vzala slovo a do-
plnila informaci, že Ministerstvo životního 
prostředí vypsalo novou dotační výzvu na 
intenzifikaci čističek odpadních vod. Žádosti 
se podávají od listopadu 2019. Plnění může 
být až do výše 63,75% celkových nákladů. 

* Paní zastupitelka Vaněčková navrhla při-
dat radar do zatáčky nad základní školou a 
vyzvala přítomné, aby vyjádřili svůj názor. 
Radar je pouze informativní pro řidiče, jedná 
se o psychologickou záležitost, bohužel obec 
nemá možnost vybírat pokuty 
Celý zápis si lze přečíst na webu obce Tach-
lovice.

 

Polní cesta na Dobříč

V uplynulých měsících proběhlo jednání mezi 

starosty naší obce a Dobříče s cílem obnovit a 
udržovat pěší cestu mezi Dobříčí a Tachlovi-
cemi. Cesta, kterou ještě nedávno využívali 
občané obou obcí, je v současnosti zarostlá a 
projít nebo projet na kole se prakticky už 
nedá. Cesta má celkovou délku 933 m, z toho 
prakticky 70 % leží na katastru obce Dobříč. 
V poměru 30/70 se budou podle dohody sta-
rostů rozdělovat náklady na celkovou úpravu 
cesty.  
Na našem obecním úřadě jsme zpracovali jed-

noduchý projekt na úpravu cesty. Je dostupný 
na adrese: 
www.tachlvice.cz/html/uzemni_plan/ 
Download/Cesta-situace_1000.pdf 
Projekt řeší cestu jako výhradně pěší, prů-
jezdnou i na kole, ale bez provozu jakýchkoliv 
motorových vozidel. Důležitou stránkou ře-
šení je odvodnění cesty. Cesta je ohrožena 

přítokem povrchové vody z vyasfaltovaných 

ulic v nové zástavbě v Dobříči. Tyto vody bu-
dou zachyceny zpevněným průlehem na za-
čátku cesty a odvedeny do stávajícího zasako-
vacího příkopu podél pole. Ten bude v rámci 
stavby pročištěn. Povrchové vody z vlastní 
cesty budou odvedeny podélnou stružkou. 
V trase je místo, kde na povrch proniká pod-
zemní voda. Zachycení podzemní vody bude 
řešeno drenáží.  
Práce na obnově cesty budou zahájeny v nej-
bližších dnech prořezávkou křovin a uvolně-

ním prostoru pro vlastní práce na cestě. 
Obec jedná se Římskokatolickou farností 
Tachlovice o možném pokračování cesty po-
dél silnice z Tachlovic na Dobříč tak, aby bylo 
možné mimo vozovku chodit ke kostelu, hřbi-
tovu a škole. 

Ing. Jiří Sovina, PhD. 
 

  
Územní plán Tachlovice, aktuální informace.

V současnosti projektant územního plánu, 
Agrourbanistický ateliér, Ing Stanislav Ze-
man, dokončuje na základě předaných po-
kynů pořizovatele návrh územního plánu 
Tachlovice k veřejnému projednání. Předpo-
kládáme, na základě informací od projek-
tanta, že návrh bude brzy dokončen a veřejné 
projednání bude moci proběhnout v nejbliž-
ších měsících. Vše bude včas oznámeno na 
úřední desce i obecním rozhlasem. 
Na internetových stránkách obce je připra-

veno místo pro zveřejnění návrhu územního 
plánu. V hlavním menu „OBEC“ položka 

„Územní plánování“. Toto umístění v součas-
nosti obsahuje zevrubné informace o sou-
časně platném územním plánu sídelního 
útvaru Tachlovice. Součástí této informace je 
odkaz na interaktivní prohlížeč územních 
plánů. V něm, jsou již připraveny položky pro 
hladiny nového územního plánu, které budou 
naplněny po jeho vydání. Interaktivní prohlí-
žeč pak bude umožňovat proklikem přístup 
k údajům o jednotlivých plochách a dalších 
prvcích územního plánu. 
 

Ing. Jiří Sovina, PhD. 
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Územní studie Povodí Radotínského potoka

Už víc než rok uplynul od dokončení revitali-
zace Radotínského potoka. Krajina podél toku 
od mostu na Karlštejnské ulici až po Pro-

střední mlýn dostala nový přírodní ráz. Co 
všechno krásného a prospěšného tu vzniklo 
za více jak 12 miliónů korun bez DPH, pře-
vážně z evropských dotací, by bylo na samo-
statný článek. 
Úspěšnou revitalizaci ale totálně kazí mimo-
řádně špatná kvalita vody v Radotínském po-
toce. O tom se může lehce přesvědčit každý. 
Stačí se projít kolem potoka pod obcí k nové 
vodní nádrži. Teplé letní večery jsou už pro le-
tošek minulostí, ale právě v takovém počasí 

letní procházku mnohým z nás pokazil zá-
pach hnijících kalů. Tůně, vodní nádrž i mean-
dry potoka se zanáší kaly. Občas je vídáme 
plavat po hladině. I zdánlivě čistá voda nese 
rozpuštěné látky, které podporují růst řas a 
sinic, obsahuje také rezidua léčiv a chemikálií. 
Znečištění Radotínského potoka nás trápí už 
mnoho let. 
Za naši obec i další obce na toku už bylo po-
dáno mnoho stížností na Českou inspekci ži-
votního prostředí. Proběhla řízení, byly ulo-

ženy pokuty, ale nic se nezměnilo. Radotínský 
potok je nadále asi nejvíce znečištěným to-
kem Středočeského kraje, jak nám potvrdili 

zástupci Agen-
tury ochrany 
přírody a kra-
jiny. Z toho je vi-
dět, že dílčí 
kroky nikam ne-
vedou, že se 
něco musí změ-
nit v rámci celku, 

kterým je 
v tomto případě 
povodí. Tedy 
celé území, ze 
kterého vody do 
našeho potoka 
odtékají. Podí-
váme-li se na 

toto území, vidíme mohutný rozvoj bydlení i 
ploch pro skladování a výrobu. Rozhodující 
část tohoto rozvoje se odehrála a další se má 

ještě odehrát v územích nad Tachlovicemi, 
tedy v Nučicích, Rudné, Drahelčicích, Úhoni-
cích a Pticích. Pro tento rozvoj chybí jednotící 
koncepce v oblasti územního plánování. Nad-
řazená územně plánovací dokumentace, Zá-
sady územního rozvoje Středočeského kraje 
(ZÚR) toho z urbanistického hlediska mnoho 
neřeší. A v koncepci nakládání s vodami, po-
vrchovými i odpadními, je to ještě podstatně 
horší.  
Proto přišla naše obec s iniciativou na zpraco-

vání koncepčního dokumentu, který by tento 
stav mohl napravit. Minimálně alespoň najít a 
pojmenovat chyby a nedostatky v celkové 
koncepci a vytipovat účinná řešení. Tímto ná-
strojem je Územní studie povodí Radotín-
ského potoka. Územní studie patří mezi ná-
stroje územního plánování, řadí se mezi 
územně plánovací podklady. Územní studii 
definuje stavební zákon v § 30 odst. (1), kde 
se říká: „Územní studie navrhuje, prověřuje a 
posuzuje možná řešení vybraných pro-

blémů, případně úprav nebo rozvoj někte-
rých funkčních systémů v území…“ 
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Územní studie slouží jako podklad pro tvorbu 
územních plánů a jejich změn. S odkazem na 
územní studii je možné iniciovat změny 
územních plánů. Územní studie slouží i jako 
podklad pro rozhodování stavebních úřadů 
při umísťování staveb. K čemu bude územní 
studie sloužit, musí být řečeno v jejím Zadání. 
Zadání územní studie je povinný standardizo-
vaný dokument, bez kterého se nedá začít na 
studii pracovat. 
Územní studie nemá závaznost územního 

plánu. Je ale neopomenutelným podkladem. 
To v praxi znamená, že pokud se nějaký pro-
jekt nebo návrh má odchýlit od řešení navrže-
ného v územní studii, musí se s tím projektant 
nějak vypořádat. Musí zdůvodnit, že jeho ře-
šení je lepší. V případě pořizování územních 
plánů a jejich změn jde o postup dobře sledo-
vatelný veřejností. V případě běžného územ-
ního rozhodování to již tak úplně jednoduché 
není, ale také existují možnosti, jak tyto po-
stupy sledovat a ovlivňovat. Zejména větší in-

vestiční záměry, které mají nezanedbatelný 
vliv na povodí a tok, těžko uniknou pozor-
nosti ve fázi územního řízení.  
Co tedy konkrétně čekáme od územní studie 
Radotínského potoka? Na to odpovídá část 
Zadání, která definuje tyto cíle: 
1. Shromáždit a zhodnotit údaje o všech 
stokových sítích a způsobech odvádění a čiš-
tění splaškových a povrchových vod v povodí 
Radotínského potoka, nebo s výustmi v po-
vodí. 

2. Shromáždit a zhodnotit údaje o jiných 
nakládáních s povrchovými a podzemními 
vodami (závlaha, energetické využívání vč. 
vrtů pro tepelná čerpadla, atd.).  
3. Shromáždit a vyhodnotit údaje o stavu 
a využívání ploch v povodí a jejich vlivu na 
tvorbu odtoku. 
4. Navrhnout systém kontinuálního mo-
nitoringu průtoků a jakosti vody v toku.  
5. Navrhnout systém měření na stoko-
vých sítích a sledování meteorologických 

jevů. 

6. Vytvořit matematický model hydrau-
lických a hydrologických dějů v povodí umož-
ňující vytvářet prognózy dopadů územního 
rozvoje a dalších zásahů do povodí na tok. 
7. Navrhnout systémová opatření ke 
zlepšení kvality vody v toku. 
8. Navrhnout systémová opatření k opti-
malizaci režimu průtoků, a to jak režimu vel-
kých vod, tak omezení dopadu sucha - zadr-
žení vody v krajině, apod. 
9. Pro známé rozvojové záměry navrh-

nout optimální způsob nakládání s vodami. 
Územní studie povodí Radotínského potoka 
bude sloužit jako podklad pro pořizování 
územně plánovacích dokumentací nebo jejich 
změn (§ 25 stavebního zákona). 
Současně bude sloužit jako podklad pro roz-
hodování v území, zejména při umísťování 
staveb, které mají vliv na nakládání s vodami. 
A co jsme pro to zatím udělali:  
Nejprve jsme rámcově definovali naši inicia-
tivu, konzultovali ji s úřadem územního plá-

nování MěÚ Černošice a s tím jsme pak se-
zvali odpovědné zástupce obcí a městských 
částí hl. m. Prahy, kterými Radotínský potok 
protéká, zástupce Povodí Vltavy s.p. a Agen-
tury ochrany přírody a krajiny. Schůzka se 
uskutečnila na našem obecním úřadě 26. 
června. Se zástupci obcí a městských částí 
jsme se jednomyslně shodli na tom, že poří-
zení územní studie je potřeba a že o něj spo-
lečně požádáme úřad územního plánování 
MěÚ Černošice. Z předchozí konzultace s úřa-

dem ÚP vyplynulo, že úřad nemá odborné ka-
pacity na zpracování Zadání takto tematicky 
zaměřené územní studie. Ujali jsme se tedy 
zpracování návrhu zadání na našem obecním 
úřadě. První návrh Zadání ÚS jsme dokončili 
k 15. červenci a rozeslali jsme ho k připomín-
kám dotčeným obcím a městským částem, do-
tčeným správním úřadům včetně minister-
stev. Návrh jsme několikrát konzultovali s ne-
závislými odborníky. Nesetkali jsme se s ni-
kým, kdo by nám nevyjádřil podporu, objevily 

se podnětné myšlenky a návrhy. 
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V současnosti máme po zvážení a zapraco-
vání všech připomínek hotové výsledné znění 
návrhu Zadání Územní studie Radotínského 
potoka. Je k dispozici na adrese: 
www.tachlovice.cz/html/uzemni_plan/ 
Download/Zadani-US-Povodi-Rad.pdf 
Co bude nyní následovat: 
Na našem úřadě připravíme společnou žádost 
o pořízení Územní studie Radotínského po-
toka adresovanou na úřad územního pláno-
vání MěÚ Černošice. Svoláme opět odpo-

vědné zástupce obcí a městských částí a zajis-
tíme podpisy starostů na žádost o pořízení. 
Žádost i s návrhem Zadání podáme na úřad 
územního plánování. 
Následovat bude jednání s úřadem ÚP o pod-
mínkách financování a pořízení. K této otázce 
se vrátím v dalších odstavcích. Po vyřešení fi-
nancování úřad územního plánování překon-
troluje návrh Zadání, provede jeho případné 
úpravy, pokud budou potřeba po formální 
stránce. V dalším kroku vypíše výběrové ří-

zení na projektanta územní studie. Vybere 
nejvýhodnější nabídku a zajistí uzavření 
smlouvy o dílo. Následovat bude rutinní po-
stup pořízení územní studie podle stavebního 
zákona v souladu s podmínkami úřadem 
územního plánování vydaného Zadání ÚS. Po-
řízení bude ukončeno schválením možnosti 
využití územní studie úřadem územního plá-
nování a její registrací v Evidenci územně plá-
novací činnosti. 
Požadovaný obsah a rozsah územní studie 

předpokládá práci několikačlenného řešitel-
ského týmu se zastoupením příslušných spe-
cialistů. Předpokládá se účast autorizova-
ného inženýra pro vodohospodářské stavby, 
optimálně i autorizovaného městského inže-
nýra, autorizovaného architekta nebo urba-
nisty, specialisty na matematické modelování 
v oblasti hydrologie a vodního hospodářství, 
krajináře, specialisty na geografické infor-
mační systémy, případně dalších. Předpoklá-
dáme, že do výběrového řízení se budou hlá-

sit technické a přírodovědné univerzity, vý-

zkumná pracoviště, případně velké projek-
tové organizace s vodohospodářským zamě-
řením. 
A kolik to asi bude stát? Rozhodně více jak mi-
lion korun bez DPH. Předpokládáme 1,3 až 
1,5 mil. Kč. 
Předpokládaní žadatelé jsou tito: MČ Praha 
16 – Radotín, MČ Praha – Řeporyje, obce Cho-
teč, Ořech, Chýnice, Tachlovice, Nučice, město 
Rudná, obce Drahelčice, Úhonice, Ptice. Ná-
klady budou rozděleny podle dohodnutého 

klíče mezi těchto 11 žadatelů. Možnost zís-
kání dotace budeme společně s dalšími žada-
teli prověřovat, ale i kdyby nebylo možné do-
taci získat, tak spojené finanční prostředky 
obecních rozpočtů pokryjí předpokládané ná-
klady. 
Se žádostí o podporu se obrátil pan starosta 
osobním dopisem i na pana ministra život-
ního prostředí Mgr. Richarda Brabce. Pan mi-
nistr nám vyjádřil plnou podporu, nicméně 
s tím, že resort v současnosti nemá finanční 

prostředky na podporu této územní studie. 
Jak to bude dál fungovat? Je třeba říci, že 
žádný úřední dokument sám o sobě nic 
nezmůže. Je potřeba s územní studií aktivně 
pracovat. Používat ji jako odborně zpraco-
vaný podklad pro zdůvodnění a prosazování 
správných rozhodnutí a postupů úřadů i kon-
krétních investorů. Územní studie bude 
v kompletním vydání obsahujícím tištěné ma-
teriály i datovou část předána všem žadate-
lům, tedy obcím a městským částem ležícím 

na toku Radotínského potoka a všem dotče-
ným správním úřadům. Tedy hlavně staveb-
ním úřadům, úřadům územního plánování, 
příslušným odborům krajského úřadu Stře-
dočeského kraje a magistrátu hl. m. Prahy. Di-
gitální podoba územní studie bude zcela jistě 
zpřístupněna na našich webových stránkách 
a věřím, že v tom nezůstane naše obec osamo-
cená. O dalším postupu v pořízení územní 
studie Radotínského potoka budeme naše ob-
čany průběžně informovat. 

Ing. Jiří Sovina, PhD. 
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A ještě foto pozdrav z Tachlovické hroudy 

 

Plánované využití příspěvků obce na činnost spolků v roce 2019 

Spolek Výše pří-
spěvku (Kč) 

Plánované využití Předpokládané 
náklady (Kč) 

Veterán 
traktor Tach-
lovice 

10 000  Tachlovická hrouda  25 300 

Topas, z.s. 45 000 Ples spolku, Dětský karneval, Pálení 
čarodějnic, Volejbalový turnaj, Staro-
české máje, Dětský den, Drakiáda, 
Lampiónový průvod, Mikulášská na-
dílka, Rozsvěcení stromečku, Ad-
ventní koncert, Nákup vybavení 

74 300 

Sokol 5 000 Cvičební vybavení (nové karimatky, 
třímetrové gumy, gumoví zdravotní 
ježci) 

5 000 

Skaut 10 000 Pronájem tábořiště, činnost oddílu 
(vybavení pomůcky) 

10 000 

Myslivecké 
sdružení 
Břesná-Tach-
lovice 

10 000 Nákup krmiva pro přikrmování zvěře 
v období po sklizni obilovin a v době 
zimního strádání zvěře. Nákup bažan-
tích kuřat, která se v dospělosti vy-
pustí do volné přírody (100 kusů ba-
žantí zvěře k zazvěřování honitby).  

10 000 

Karate 
Outlaw 

15 000 Volně stojící pytel, lapa Fighter kulatá, 
lapa Fighter Thai MAXI, tatami 

30 000 

Veterán Car 
Club Tachlo-
vice 

5 000 Tachlovický trojúhelník (poháry, pla-
káty…) 

58 778 

Finanční výbor děkuje spolkům za spolupráci a transparentní informace, často nad rámec požado-
vaných údajů.             Ing. Dalibor Auf, PhD. 
 

Tachlovické listy vydává Obecní úřad Tachlovice jako obecní zpravodaj v nákladu 350 výtisků. Redakce Dalibor Auf. 

Tisk: tiskárna Caizl Praha. Toto číslo vychází 26. 9. 2019. MK ČR E 23276. Aktuální zprávy a novinky o dění v obci 

můžete získat přihlášením k odběru novinek na stránkách obce www.tachlovice.cz 

http://www.tachlovice.cz/
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